
 

Sprawozdanie z działalności Gminnej Komisji 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych                    

w Bojadłach  za 2020r. 
 

Środki finansowe uzyskane z opłat za korzystanie z zezwoleń na sprzedaż napojów 
alkoholowych mogą być wydatkowane tylko na zadania, które można uznać za 
oddziaływanie profilaktyczne w rozumieniu ustawy z dnia 26 października 1982r     
o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi. 

 

1. Skład Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Bojadłach :  

 

Przewodnicząca: Marta Plawgo (pełnomocnik wójta ds. profilaktyki uzależnień)  

Członkowie:  

- Mirosława Oporek –  emerytowany nauczyciel  

 -Teresa Rychła - emerytowany nauczyciel  

- Aleksandra Szczygieł – pracownik OPS w Bojadłach 

- Leszek Kurylczyk- kierownik Posterunku Policji w  Trzebiechowie  

 

Komisja podzielona jest na trzy zespoły: 

1. Zespół odpowiedzialny za funkcjonowanie świetlic środowiskowych. 

2. Zespół odpowiedzialny za kontrole placówek handlowych z alkoholami. 

3. Zespół motywujący osoby uzależnione do podjęcia leczenia. 

 

 2. Skala problemu alkoholowego na terenie naszej gminy.  

Grupy społeczne szczególnie zagrożone problemami uzależnień od alkoholu to: 
bezrobotni (zwłaszcza długotrwale) i ich rodziny, rodziny wielodzietne, rodziny niepełne, 
ludzie młodzi (w tym młodzież szkolna).  

Skutki alkoholizmu w społeczeństwie to: przemoc w rodzinie, niewydolność 
wychowawczo-opiekuńcza, ubożenie rodzin, rozpad więzi rodzinnych (rozwody), wzrost 
agresji i przestępczości, przejmowanie negatywnych wzorców zachowań przez młodzież 
(demoralizacja). 

 

3. Dane dotyczące punktów sprzedaży.  

Gmina Bojadła obejmuje 9 sołectw, w których znajduje się 9 punktów sprzedaży  
alkoholu. We wszystkich tych  sklepach prowadzona jest sprzedaż alkoholu : piwa, wina i 
wódki. 

 

4. Opłaty za wydanie zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych.  

Kwoty opłat za alkohol dla osób rozpoczynających działalność:  

a) na sprzedaż napojów alkoholowych zaw. do 4,5% alkoholu oraz piwa – 525zł.  

b) na sprzedaż napojów alkoholowych od 4,5% do 18% alkoholu (z wyjątkiem piwa) – 
525zł.  

c) na sprzedaż napojów alkoholowych zaw. powyżej 18% - 2100zł.  

 

 



Wysokości opłat w kolejnych latach:  

a) na sprzedaż napojów alkoholowych zaw. do 4,5% alkoholu oraz piwa  

- wartość sprzedaży w roku poprzednim wynosi do 37 500 zł – opłata 525zł  

- wartość sprzedaży w roku poprzednim przekracza 37 500 zł – opłata stanowi  

1,4 % ogólnej wartości sprzedaży.  

 

b) na sprzedaż napojów alkoholowych od 4,5 do 18% alkoholu (z wyjątkiem piwa)  

- wartość sprzedaży w roku poprzednim wynosi do 37 500zł – opłata 525zł  

- wartość sprzedaży w roku poprzednim przekracza 37 500zł – opłata stanowi  

1,4 % ogólnej wartości sprzedaży  

 

c) na sprzedaż napojów alkoholowych zaw. powyżej 18%  

- wartość sprzedaży w roku poprzednim wynosi do 77 000 zł – opłata 2100zł  

- wartość sprzedaży w roku poprzednim przekracza 77 000 zł – opłata stanowi 2,7  

% ogólnej wartości sprzedaży.  

 

Wysokość opłat za jednorazowe zezwolenie wynosi: do 4,5% alkoholu – 43,75zł od 
4,5% do 18% alkoholu - 43,75zł, powyżej 18% alkoholu - 175zł.  

 

4. Wydatki w ramach funduszu alkoholowego w 2019r.  

 

 

Rok 2020 był  rokiem  bardzo trudnym ale GKRPA nie zaprzestała działania. 
Funkcjonowała zachowując wszystkie panujące obostrzenia sanitarne.  

W 2020 roku wpłynęła do kasy urzędu kwota 41,277,41 zł za korzystanie                
z zezwoleń na sprzedaż alkoholu. Środki te mogą być wydawane tylko i wyłącznie na 
cele zawarte       w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych uchwalanym corocznie przez Radę Gminy. W 2020 roku wydano 17.404 zł  
na umowy zlecenia tj. wynagrodzenia trzech opiekunów prowadzących zajęcia                   
w świetlicach środowiskowych, palaczy zatrudnionych w świetlicy w Bełczu  oraz diety 
GKRPA. Na terenie gminy funkcjonują trzy świetlice środowiskowe w Bełczu, w Klenicy                        
i w Bojadłach. Zajęcia prowadzone są  trzy  dni w tygodniu po trzy godziny. Podczas 
zajęć dzieci odrabiają lekcję, spożywają posiłek, uczestniczą w konkursach, grach                   
i zabawach. W Bojadłach i w Bełczu posiłki finansowane są przez Parafialny Zespół 
Caritas. W Klenicy natomiast posiłki finansuje GKRPA. Niestety  w związku z pandemią 
Covid 19 w roku 2020 świetlice działały tylko przez okres dwóch miesięcy i nie mogły 
zrealizować zamierzonego planu zajęć.  

  

Wydatki według klasyfikacji budżetowej: 

85154 4110 Składki na ubezpieczenie społeczne 501.21 

4170-  wynagrodzenia 17.404,00 ( wynagrodzenia opiekunów w trzech świetlicach, 
palaczy oraz GKRPA) 

4210 – zakup artykułów  – 6974,84 

4300- zakup usług – 4880 zł 

4700 szkolenia –1443,54zł 

85153 Narkomania –3.600zł 

 



Niewykorzystana kwota 6473,41 zgodnie z obowiązującymi przepisami zostaje 
przeksięgowana na rok 2021 na realizację Gminnego Programu Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz Narkomanii. 

 

6. Działalność Punktu Konsultacyjnego za  2020rok:  
 
- Punkt konsultacyjny dla uzależnionych i ich rodzin funkcjonuje w Gminie i jest on 
czynny w  pierwszy czwartek  miesiąca od godz. 15:00 do godz. 18:00. W punkcie 
pracuje terapeutka pani Ewa Lipka. Koszt jaki poniosła komisja na prowadzenie punktu 
w 2020 r to 3.600zł. 
- W 2020r. odbyło się 10  spotkań.  Do Punktu zgłaszają się głównie osoby 
nadużywające alkoholu, jak również rodziny tych osób szukające ratunku dla swych 
bliskich. W ciągu całego roku do punktu zgłosiła się 19 osób. 
- Kilka osób udało się zmotywować do leczenia w Ośrodku Leczenia Odwykowego w 
Ciborzu. Po odbyciu 6-tygodniowego Podstawowego Programu Terapii, część z nich 
trafiła do Punktu w celu kontynuowania dalszego trzeźwienia w ramach opieki Affter-
Care. Jedna  osoba zakończyła terapię z pozytywnym skutkiem. 
Oceniając  ten trudny rok działalności Punktu twierdzę, że jego funkcjonowanie jest 

potrzebne          i trafia na wzmożone zapotrzebowanie społeczne mieszkańców naszej 

Gminy. Należy społeczność informować o istnieniu takiego punktu, aby wszyscy 

mieszkańcy wiedzieli, że mogą uzyskać pomoc w temacie tak wstydliwego w oczach 

społeczeństwa problemu. 

 

Przewodnicząca GKRPA 

      Marta Plawgo 


